




 1 SLOVO STAROSTKY

Vážení a milí spoluobčané,

jak jste si již jistě všimli, naše město se vždy snaží jít s dobou, proto jsme se rozhodli, 
že je potřeba udělat v oblasti odpadů další kroky. Navíc v souvislosti s připravovanou 
novelou zákona o odpadech, která předpokládá zdražování poplatku za skládková-
ní komunálního odpadu na skládkách a zároveň od roku 2024 nebude u nás možno 
skládkovat využitelný odpad, je zřejmé, že se v následujících letech, při současném 
způsobu nakládání s odpadem, nevyhneme navýšení poplatku za odpady. Pro vaši 
informaci, základ poplatku za ukládání využitelného odpadu na skládku v roce 2017 
činí 500 Kč za tunu, přičemž do roku 2024 se pravděpodobně vyšplhá až na hodnotu 
2000 Kč za tunu. Před zdražováním se však dá bránit poctivějším tříděním odpadu. 
Nechceme se s takovou situací smířit, a proto se zastupitelstvo města rozhodlo řešit 
nepříznivou situaci v odpadovém hospodářství zavedením Motivačního a evidenč-
ního systému MESOH. Evidencí a dostatečnou motivací vás, občanů, by se mělo docílit 
optimalizace odpadového hospodářství města. Tento systém už je zaveden a osvědčil se 
v desítkách obcí a měst.

Co se změní?
Každá domácnost obdrží pytle na třídění odpadů a čárové kódy. Pytel s vytříděným 

odpadem si domácnost označí čárovým kódem, který zaměstnanci svozové firmy sejmou 
čtečkou čárových kódů a pytel svezou na dotřiďovací linku. Na základě této evidence bude 
mít město přesné informace o tom, kdo se zapojil do třídění odpadů a na základě 
toho bude moci zapojeným občanům ulevit z „poplatku za odpady“. 

Sledovat budeme také obsloužené popelnice na směsný 
odpad, abychom měli kontrolu nad tím, kolik směsného 
odpadu se v našem městě ve skutečnosti vyprodukuje. 
Popelnice budou označeny permanentním čárovým 
kódem, jejichž nalepení zajistí město. Evidencí popelnic 
na směsný komunální odpad se budeme snažit docílit 
efektivnějšího svozu odpadů a transparentnější platby 
svozové firmě za skutečně odvedenou práci.

Na webu www.mojeodpadky.cz bude každé domác-
nosti vytvořený odpadový účet, kde bude moci každý 

sledovat své výsledky ve třídění odpadů. Přihlašovací údaje do svého odpadového účtu 
obdrží každá domácnost společně s úvodními informacemi včas před spuštěním systému.

Start systému je plánovaný od 1. 1. 2019, přihlásit do systému bude možné od října 
2018. Všechny potřebné informace obdrží každá domácnost v průběhu září 2018.

Děkujeme, že třídíte odpad.

Na závěr mi dovolte, abych Vám všem popřála krásné slunečné dovolenkové dny, 
spoustu nových zážitků, zasloužený odpočinek, relaxaci, načerpání nových sil, chuti a elánu 
do další práce po prázdninách.

Mgr. Romana Synakieviczová, starostka
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V ČERVENCOVÉM ZPRAVODAJI NAJDETE

VOLBY DO ZASTUPITELSTEV OBCÍ 5. A 6. ŘÍJNA 2018 – INFORMACE

Dne 5. a 6. října 2018 se uskuteční volby do za-
stupitelstev obcí. Členové zastupitelstev budou 
voleni na čtyřleté volební období 2018–2022. 
Do Zastupitelstva města Rájec-Jestřebí bude 
voleno 17 členů zastupitelstva.

Kandidátní listinu pro volby do Zastupitel-
stva města Rájec-Jestřebí podává zmocněnec 
volební strany nebo nezávislý kandidát regist-
račnímu úřadu, kterým je Městský úřad Rájec-
-Jestřebí, Blanenská 84, Rájec-Jestřebí.

Tvoří-li volební stranu nezávislý kandidát 
nebo sdružení nezávislých kandidátů, připojí 
volební strana ke kandidátní listině petici po-
depsanou voliči podporujícími její kandidaturu. 
V záhlaví petice a na každé její další straně 
musí být uveden název volební strany, název 
zastupitelstva obce, do kterého volební strana 
kandiduje, a rok konání voleb. Vedle podpisu 
voliče musí být uvedeno jeho jméno, příjme-
ní, datum narození a místo, kde je přihlášen 
k trva lému pobytu, jinak tento hlas pro podporu 
volební strany nelze započítat. Nezapočítávají 
se také podpisy kandidátů samých. 

Potřebný počet podpisů na peticích v Rájci-
-Jestřebí je:
-  pro nezávislé kandidáty 120
-  pro sdružení nezávislých kandidátů 260

Kandidátní listiny budou přebírány na těchto 
pracovištích:
-  kancelář č. 2  sekretariát a podatelna  

– Kamila Skácelová 
-  kancelář č. 4  matrika a evidence obyvatel  

– Miroslava Bezděková  

Kandidátní listiny lze podat (doručit registrač-
nímu úřadu) nejpozději do 31. července 2018 
do 16.00 hodin. Po této lhůtě budou kandidátní 
listiny odmítnuty.

Další informace budou průběžně zveřejňovány 
na webových stránkách Města Rájec-Jestřebí 
www.rajecjestrebi.cz v sekci Úřad, Volby do za-
stupitelstva obce 5. a 6. 10. 2018 a na úřední 
desce.

Mgr. Pavla Kotlánová, LL.M.
tajemnice

Slovo starostky  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1
Zprávy z radnice: 
Informace, volby do zastupitelstev 5.– 6. 10.  2
Úřední hodiny městské policie. . . . . . . . . . . . 2
Důležitá telefonní čísla  . . . . . . . . . . . . . . . . . 3
Městská knihovna informuje:
Z nových knih, provoz knihovny  . . . . . . . . . . 3
Vzpomínka – Sokol před 70 lety . . . . . . . . . . 3
Kulturní dění
Dění na Státním zámku Rájec nad Svitavou . 4
Posezení SK Jestřebí  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5
Kruh přátel hudby – zahajovací koncert sezóny . 6
Co se děje ve školách:
Atletická soutěž 1. stupně s okolními školami 7
Vyhodnocení výtvarné soutěže . . . . . . . . . . . 7
O pohár krále Jiřího . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8
Exkurze do Vídně  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
Den zdraví . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
Dění v MŠ II . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10
GOS: Poslední schůzka projektu Erasmus+ 11

Centrum Motýlek: 
Kronika – květen 2018 . . . . . . . . . . . . . . . . . 12
Nabídka Centra Motýlek červenec, srpen . . 12
Rozpis LSPP – červenec 2018 . . . . . . . . . . 14
Ohlasy: 
Odpoledne s divadelní pohádkou . . . . . . . . 15
Festivalový koncert na zámku . . . . . . . . . . . 15
14. ročník literární soutěže „Píši, tedy jsem“ 16
Vítězná práce literární soutěže: próza . . . . . 17
Vítězná práce literární soutěže: poezie . . . . 18
Sport: 
Vodáci na Moravici  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19
Něco z historie:
Počátky rodu Salm-Reifferscheidtů . . . . . . . 20
Různé: 
Certifikát enviromentálního vyučtování . . . . 23
Naše město recyklací elektrospotřebičů  
výrazně ulevilo životnímu prostředí . . . . . . . 24
Usnesení Rady města  . . . . . . . . . . . . . . . . 25
Inzerce  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 28



 3 

DŮLEŽITÁ TELEFONNÍ ČÍSLA PŘI PORUCHÁCH NA INŽENÝRSKÝCH SÍTÍCH

•  Plyn – poruchy – tel. 1239

tel. 770 142 141  po – pá 6.30 – 15.00 h 
e-mail   udrzba@rajecjestrebi.cz

•  Elektřina – poruchy – tel. 800 225 577

•  VTS – tel. 516 432 598, 733 527 835, 734 276 470
 Poruchy vodovod  – tel. 734 658 886
 Poruchy kanalizace  – tel. 737 527 626

• Poškození obecního majetku 

ZPRÁVY Z RADNICE

Z NOVÝCH KNIH

Vybíráme několik titulů z nově zakoupených knih v naší knihovně.

Ze světové literatury:  
BACKMAN, F.: A každé ráno je cesta domů 

delší a delší
JORDANOVÁ, H.: Bahnitá pole
JANČAR, D.: Dnes v noci jsem ji viděl

Česká literatura:
DVOŘÁKOVÁ, P.: Dědina
SICHINGER, M.: Kocovina šumavského léta
KLIMEČKOVÁ, J.: Slib svatojánské noci

Detektivky:
LACKERBERG, C.: Čarodějnice
MACEK, M.: 3x Na horké stopě
OBERMANNOVÁ, I.: Jasnozřivost

Historické romány:
CORNWELL, B.: Blázni a smrtelníci
SERNO, W.: Medikus z Heidelbergu

Pěkné prázdniny nad hezkou knihou přejí 
rájecké knihovnice.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA INFORMUJE

     
     Z NOVÝCH KNIH 

 

Vybíráme několik titulů z nově zakoupených knih v naší knihovně. 

 

Ze světové literatury:   

BACKMAN, F.: A každé ráno je cesta domů delší a delší 

JORDANOVÁ, H.: Bahnitá pole 

JANČAR, D.: Dnes v noci jsem ji viděl 

Česká literatura: 

DVOŘÁKOVÁ, P.: Dědina 

SICHINGER, M.: Kocovina šumavského léta 

KLIMEČKOVÁ, J.: Slib svatojánské noci 

Detektivky: 

LACKERBERG, C.: Čarodějnice 

MACEK, M.: 3x Na horké stopě 

OBERMANNOVÁ, I.: Jasnozřivost 

Historické romány: 

CORNWELL, B.: Blázni a smrtelníci 

SERNO, W.: Medikus z Heidelbergu 

Pěkné prázdniny nad hezkou knihou přejí rájecké knihovnice. 

 

 

 

PROVOZ KNIHOVNY O PRÁZDNINÁCH 

 

UPOZORNĚNÍ 

PŮJČOVNÍ DOBA KNIHOVNY O PRÁZDNINÁCH 

 

Odd. pro děti      Odd. pro dospělé 

Po  13–16 h     Po  16–18 h 

Čt 13–16 h     Čt  9–11 16–18 h 

 

 

ÚŘEDNÍ HODINY MĚSTSKÉ POLICIE

pondělí  8 – 9 h, 15 – 17 hodin
středa  8 – 9 h, 15 – 17 hodin 

Občané mohou kdykoliv kontaktovat 
strážníka na telefonním mobilním čísle: 
773 976 563 nebo na e-mailové adrese: 
straznik@rajecjestrebi.cz

Jakékoliv podněty ze strany občanů na výkon služby (zaměření) jsou vítány.
Str. Antonín Kotlán, MP Rájec-Jestřebí
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VZPOMÍNKA
V letošním roce si připomínáme mnohá výročí spojená s tzv. „osmičkovými roky.“ Fotografie 

připomíná jednu z nich. Před 70 lety se naše dívky – členky Sokola – zúčastnily  
Všesokolského sjezdu v Praze.

KULTURNÍ DĚNÍ

DĚNÍ NA STÁTNÍM ZÁMKU RÁJEC NAD SVITAVOU

Tel.: 516 432 013, 723 398 968,  rajec@npu.cz , www.zamekrajec.cz 
Blanenská 1, 67902 Rájec-Jestřebí

–––  Červenec  –––

Svatojánské kvítí – 5.– 8. 7. – květinová výstava 
z letních květin a bylinek. Výstava je součástí 
prohlídkové trasy zámku.

Noční prohlídky – 14. a 20. 7. 
Případ vdovy – příběh z první republiky, kte-
rý se odehrává v prostorách zámku. Začátky 
vstupů v 19, 20, 21 a 22 hod. Nutná rezervace.

Výstava v zámecké kuchyni – historické mo-
dely strojů a měřidel, které se používaly k výuce 
od 19. století do poloviny století 20. 
Vstup z nádvoří zámku, vstupné 30 Kč

–––  Galerie Kruh  –––

Sergej Kulina vystavuje na rájeckém zámku.
Ve dnech 15. července – 29. srpna 2018 se 
v galerii Kruh na rájeckém zámku uskuteční 
výstava obrazů a plastik akademického sochaře 
Sergeje Kuliny, kterou doplní ukázky tvorby jeho 
manželky Tatjany a dcery Mariji.

Vernisáž se uskuteční v neděli 15. července 
2018 v 15 hodin.

Výstava bude přístupná vždy v  úterý – neděli 
v 10 – 16,30 hodin.

(Fotografie zámku na straně 7.)
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Nepřehlédněte informace o dění na Státním zámku Rájec nad Svitavou zámku na straně 4.

Ve středu 16. května se v naší 
škole konala již tradiční akce 
– Atletika s okolními školami. 
Žáci 1. stupně naší školy změ-
řili  své síly v atletických disci-

plínách s žáky ze ZŠ Ráječko, ZŠ Doubravice 
a  ZŠ Bořitova. Soutěžilo se ve třech kategoriích 
– prvňáčci, 2. a 3. třídy, 4. a 5. třídy. V každé 
disciplíně závodí za školu tři žáci a  tři žákyně.

Ráno sice pršelo, ale postupně déšť ustá-
val a během dopoledne vysvitlo sluníčko. Bylo 
ideální počasí na sportování.

Na programu byl běh na 50 m, vytrvalostní 
běh a skok do dálky z místa. Všechny děti bo-
jovaly s vynaložením všech sil, aby dosáhly co 
nejlepšího umístění.

A jak to nakonec dopadlo? 
Naši žáci získali 15 medailí – 9  zlatých, 5 stří-
brných, 1 bronzovou.

Letos se nevyhlašovalo pořadí škol.
Celé dopoledne proběhlo ve velmi přátelské 

atmosféře, děti navázaly nová přátelství, někteří 
žáci budou příští rok navštěvovat naši školu.

A když se na konci předávání medailí zeptal 
pan ředitel Jiří Koumar: „Děti, koho to dnes bavi-
lo?“ Nebyl snad jediný žák, který by se nehlásil. 
Myslím si, že právě o to nám šlo, aby děti akce 
bavila a na chvíli se přenesli z virtuální reality 
do reality. Mgr. Marie Müllerová

VYHODNOCENÍ VÝTVARNÉ SOUTĚŽE
Třída 6. B se zúčastnila 16. 5. 2018 předávání 
cen výtvarné soutěže Bezpečně v kyberpro-
storu. Práce zasílali všichni žáci 6. ročníku. 
K předávání došlo ve školicím středisku jiho-
moravského kraje na Cejlu.

Mezi oceněnými byla Anežka Cvečková 
a Jana Sedláčková. Během programu vystoupili 
dva začínající zpěváci Stephen and Dandy a byl 
představen nový program prevence Pozor na tri-
ky, jehož aplikaci si každý může volně stáhnout. 

Akce byla velmi zdařilá a zajímavá byla i vi-
dea zaslaná do soutěže. Poté jsme prošli Brno 
a shlédli je z vyhlídky na Petrově.

Mgr. Lenka Herčíková

CO SE DĚJE VE ŠKOLÁCH

ATLETICKÁ SOUTĚŽ 1. STUPNĚ S OKOLNÍMI ŠKOLAMI
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O POHÁR KRÁLE JIŘÍHO

V pátek 25. května 2018 se v Kunštátě uskuteč-
nil již 10. ročník atletické soutěže žáků 1. stupně 
„ O pohár krále Jiřího“. Soutěžilo se ve dvou 
kategoriích – mladší žáci a žákyně (2. a 3. třída), 
starší žáci a žákyně (4. a 5. třída).

V každé kategorii mohli startovat za školu 
tři soutěžící. Závodníci absolvují atletický čtyř-
boj (běh na 50m, skok daleký, hod kriketovým 
míčkem a vytrvalostní běh 400, 600 m.

Po slavnostním zahájení, kdy připomněl 
pan učitel Dostál Jiřího z Kunštátu a z Podě-
brad, začalo sportovní zápolení. Čekali jsme 
na výkony našeho sportovce Matěje Hrušky, 
který se nejlepším výkonem ze všech v běhu 

na 50 m dostal do finále. Tam skončil na skvě-
lém 2. místě  a získal stříbrnou medaili. Matěj 
ještě suverénním způsobem dokázal zvítězit 
v běhu na 600 m. Od dalšího závodníka ho dělilo 
12 sekund!  Dále  obsadil 6. místo ve skoku. Tě-
mito výkony přispěl k zisku bronzového poháru 
pro družstvo starších žáků.

Další medaili, bronzovou, vybojoval skvělým 
výkonem v hodu kriketovým míčkem Honza 
Brablec.

Velkým úspěchem je také umístění v první 
desítce, získávají se body pro družstvo.
A těch jsme měli několik.

Bětka Konečná 5. místo ve skoku 
 6. v běhu na 50 m,  
 9. v běhu na 600 m.

Helenka Dvořáčková  
 5. místo ve skoku,  
 7. v běhu na 50 m

Darinka Zimprichová 
 7. místo ve skoku

Mladší děvčata obsadila celkové 
7. místo, mladší chlapci  a starší 
dívky skončili osmí z 18 škol.

Ostatní děti předvedly výkony 
na hranici svých možností, mnozí 
si vytvořili osobní rekordy.

Celý den proběhl v přátelské 
atmosféře za krásného, slunného 
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počasí. Všichni se již těší na další ročník.

A ještě soupiska našich závodníků
Mladší žáci a žákyně: Jan Brablec, Cyril Šebá-
nek, Jonáš Mikulášek, Helenka Dvořáčková, 
Vendulka Kubíková, Ivuška Karandyszewská.
Starší žáci a žákyně:  Matěj Hruška, Pepík 
Kuchař, Honzík Alexa, Bětka Konečná, Darinka 
Zimprichová, Dianka Křížová.

Všichni si zaslouží velkou pochvalu.
Mgr. Marie Müllerová

VÍDEŇ
Dne 29. května se vydali žáci 7. a 9. roční-

ku s paní učitelkou Kalíkovou a Hlaváčkovou 
na exkurzi do Vídně.

Ráno v 6:15 byl sraz u školy, vyjeli jsme 
o půl sedmé. Po cestě jsme poslouchali povídání 
pana průvodce Ing. Zdeňka Muzikanta. 

Naší první zastávkou ve Vídni byl Schön-
brunn. Prošli jsme jeho krásnými zahradami 
a dostali se do zoologické zahrady. Tam jsme 
měli hodinu a půl rozchod. Vydali jsme se 
na cestu. Uviděli jsme lachtany, slony, pandy, 
žirafy, tučňáky, medúzy a další. Kdy jsme zoo 
prošli, sedli jsme do autobusu a snědli svačinu. 
Potom jsme jeli do středu města. Tam jsme šli 
přes Hofburg ke Stephansdomu, po cestě jsme 
viděli obraz císařovny Sisi. Stephansdom jsme si 
prohlédli i uvnitř. Potom jsme dojeli k Prateru. Já 
jsem šla na nejvyšší řetízkáč, co tam byl, měřil 

kolem 117 m. Po skvělé návštěvě Prateru jsme 
jeli do Primarku, což je obchod. Tam jsme si 
mohli nakoupit za zbylé kapesné, co jsme chtěli. 

Když jsme nasedli do autobusu, už jsme 
jeli domů. Cesta zpátky byla překvapivě krátká.

Exkurze se mi moc líbila, byl to nejlepší výlet 
za celé dva roky, co tu jsem.

Monika Součková, 7. B

DEN ZDRAVÍ
V letošním roce proběhl Den zdraví na naší 

škole současně s Dnem dětí, tedy 1. června.
Již ráno před osmou ranní se scházeli 

pozvaní lektoři, kteří se u nás v Den zdraví 
pravidelně objevují. V 6. ročníku se konaly 
tyto aktivity: život smyslově postižených, práce 
hasičů, bezpečně v kyberprostoru a nově eko-
logická výchova. Velký ohlas měli určitě vodicí 
pejsci, každý si je chtěl pohladit. Hasiči k nám 
zavítají ještě jednou s následným programem.  
Bezpečně v kyberprostoru bylo záležitostí pana 
Kotoučka z organizace Elim Letovice. Je to náš 
téměř „domácí“ lektor. Život bez obalu – to byla 
aktivita, která se objevila u nás poprvé, a dou-
fáme, že ne naposledy.  

Sedmáci připravovali výborné, chutné a pře-
devším zdravé jídlo ve školní jídelně za přísného 
dohledu šéfkuchařek – paní učitelek Ivy Mülle-
rové, Soni Hlaváčková a Vlasty Staňkové, po-
učili se o zákonech, které souvisí se sociálními 
sítěmi, dozvěděli se o nízkoprahovém zařízení 

NZDM v Blansku a ve vý-
tvarné třídě pod taktovkou 
paní učitelky Herčíkové 
vytvářeli umělecké výtvo-
ry v rámci arteterapie.

Žáci 8. tříd byli tento-
krát ve Vyškově na dnu 
otevřených dveří ve vo-
jenském útvaru. Jistě se 
jim tam líbilo. Doprová-
zeli je jejich třídní – paní 
učitelka Jaroslava Do-
bešová, pan učitel Pavel 
Dvořák a garant celé akce 
paní učitelka Jana Cvet-
lerová.

V 9. ročníku se mu-
selo trochu improvizovat. 
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Pan učitel David Herčík byl omluven ze závaž-
ných zdravotních důvodů a byl nahrazen panem 
učitelem Michalem Polákem. Ten si připravil 
Land – aktivity a zhostil se náhradního programu 
na výbornou. To bylo určeno pro chlapce, dívky 
byly krášleny profesionálními kosmetičkami 
paní Jarůškovou a paní Janásovou. Určitě se 
dozvěděly spoustu užitečných rad, které oce-
ní za několik let. Navíc část z nich na vlastní 

tváři zjistila, že někdy je méně více. V 10.00 
se v tělocvičně všichni z 9. tříd rozdělili na tři 
skupiny a jako pěny naslouchali záchranářům 
z Nemocnice v Blansku. Ti jim osvětlili zásady 
1. pomoci. Ještě předtím figurantky a figuranti 
z řad našich bývalých žáků byli dokonale na-
maskováni paní Blažkovou a Ivetou Francovou. 
Je nutno poděkovat i hosteskám paní učitelce 
Martině Kalíkové a taktéž paní učitelce Haně 
Vodákové, které se staraly o naše lektory. Jako 
fotograf se opět osvědčil pan učitel Jan Nečas.  
Den zdraví se určitě vydařil!

Miloslav Staněk

Děti z jestřebské mateřské školy navštívily 15. 6. 2018 hasičskou zbrojnici v Jestřebí. Přivítali nás 
naši průvodci – hasiči – pánové Jiří Mikulášek a Ondřej Jalový. Ochotně dětem ukázali hasičskou 
zbrojnici,  jejich výzbroj, vý-
stroj, dýchací přístroj, čer-
padla, hadice, hasičské auto 
a jeho vybavení – hadice, 
čerpadla, vyprošťovací tech-
niku, lékárničku. Také dětem 
předvedli ukázku poskytnutí 
první pomoci našemu „pora-
něnému“ kamarádovi. Děti si 
mohly vše prohlédnout, osa-
hat i vyzkoušet některé části 
hasičské výstroje, posedět 
v hasičském autě. 

V letošním školním ro-
ce se i  naše MŠ zapojila 
do projektu „Celé Česko čte 
dětem“, tudíž jsme návštěvy 

DĚNÍ V MŠ II
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využili i k přečtení „hasičské“ pohádky – pří-
mo osobou nejpovolanější – hasičem, panem 
Mikuláškem. Pohádka byla z knihy „Hasičské 
pohádky“ od Zuzany Pospíšilové. Pohádka děti 
zaujala a většina dětí se zapojila do rozhovoru 
k dané četbě.

Celé dopoledne bylo pro děti velice zábav-
né, zajímavé a poučné.

Našim průvodcům patří veliké poděkování.
D. Šavrňáková – II. MŠ Jestřebí

Ve dnech 27. 5. – 2. 6. 2018 se konala třetí 
a zároveň poslední schůzka projektu Eras-
mus+ „Let’s do sports, collaborate and educa-
te“. V projektu byly zapojeny celkem tři země 
– Česká republika, v zastoupení naší školy, 
Gymnázia Rájec-Jestřebí, dále Slovenská re-
publika, reprezentovaná Gymnáziem Tvrdošín, 
a v neposlední řadě Litva se základní školou 
v Biržai.  Polovinu projektového týdne, tedy 
čtyři dny, jsme strávili v Autokempu Merkur 

POSLEDNÍ SCHŮZKA PROJEKTU ERASMUS+ „LET’S DO SPORTS,
COLLABORATE AND EDUCATE“

v Pasohlávkách a druhou část v hostitelských 
rodinách. V již zmiňovaném kempu jsme hráli 
netradiční sporty, jezdili na kolech a učili se zá-
klady windsurfingu. Z mé zkušenosti mohu říct, 
že jízda na windsurfu je zajímavá zkušenost, ale 
asi nic pro mě… Je to totiž velice osobitý sport, 
který je náročný nejen tělesně, ale i technicky. 
Člověk musí neustále přemýšlet dopředu, co se 
bude dít nejen na vodě, ale i co udělá samotný 
surf po určitém pohybu. 
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CENTRUM MOTÝLEK

Po uplynutí těchto čtyř plně nabitých dní jsme se vydali na cestu 
do Rájce-Jestřebí, kde se děti z cizích zemí ubytovali v rodinách 
studentů rájeckého gymnázia. Během této doby jsme navštívili 
propast Macochu a Punkevní jeskyně. Poté jsme strávili den v na-
ší škole, kde jsme hráli různé hry, např. frisbee. Během našeho 
projektu jsme také navštívili radnici města Rájec-Jestřebí a potkali 
se se starostkou města paní Mgr. Romanou Synakieviczovou. 
Dozvěděli jsme se zajímavé informace o městě Rájec-Jestřebí, 
o fungování samosprávy a dostali i něco dobrého na zub. Poslední 
den jsme měli s dětmi volno, a tak si ho každý rozhodl strávit podle 
libosti. Večer ale už bylo nutné balit a připravit se na tolik nechtěný 
odjezd. Před odjezdem jsme si dali dobrou večeři v rájecké Zá-
mecké restauraci, rozdali si upomínkové ceny, vyfotili se a poté už 
bylo nutné dát si poslední sbohem. 

Věřte mi, když řeknu, že nebylo jedno oko suché a nikomu se 
moc nechtělo loučit, tak nepřeháním ani náhodou. Na tento nád-
herně prožitý týden a na nové kamarády se hezky vzpomíná, i když vzpomínka na jejich odjezd 
ještě dnes trošku bolí u srdíčka. Doufám, že to nebyl poslední projekt, který naše škola organizuje, 
a těším se na některý další…

Vendula Veselá, studentka tercie Gymnázia Rájec-Jestřebí, o.p.s.

Pečeme s láskou aneb maminkám k jejich svátku – 9. 5. 2018

Maminkám k svátku děti připravily muffi-
ny, které jim nazdobily pudinkovým kré-
mem z máslové Hery, borůvkami, motýlky...  
Hera slaví 90 let od svého vzniku a my jsme 
společně oslavili její narozeniny. Děkujeme 
také Tesco Boskovice za podporu Dne matek 
v našem Centru. 

KRONIKA KVĚTEN 2018
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NABÍDKA CENTRA MOTÝLEK

Anglický jazyk pro dospělé
• CO: rozmanitá profesionální výuka 
  přizpůsobená Vašim potřebám
• S KÝM: Mgr. Vendula Nesrovnalová

• OD: září 2018, KDE: klubovna Centra Motýlek v sokolovně
• PRO KOHO: začátečníci a pokročilí dospělí studenti 

anglického jazyka
• ZA KOLIK: 2 000 Kč/pololetí, délka jedné lekce 90 minut (1x týdně)
• PŘIHLÁŠKY A INFORMACE: motylekrajec@seznam.cz, 605 129 727

Dětská a těhotenská péče o pokožku
•  Centrum Motýlek, Jihomoravský kraj a Síť pro rodinu Vás 

srdečně zvou na interaktivní seminář
•  S novinkami přírodní kosmetiky Vás seznámí a na Vaše 

dotazy odpoví reprezentantka společnosti SALOOS. 
Můžete se těšit i na vzorky přírodní kosmetiky

•  Kdy: úterý 17. července 2018 od 13 hod
•  Kde: klubovna Centra Motýlek, sokolovna Rájec-Jestřebí     •  Vstup zdarma
•  Kontakt: Jana Sedláková 728 684 044, seddlakova.jana@seznam.cz

Stopovaná, chcete-li šipkovaná
•  zveme děti i dospělé na zábavnou a 

naučnou hru
•  KDY: středa 18. července 2018, KDE: nám. 

Míru Rájec, V KOLIK: 17:00 hod
•  Informace: Pavlína Neudertová  

(605 129 727, motylekrajec@seznam.cz)

Den rodiny – 20. 5. 2018
Mezinárodní Den rodiny jsme ve společnosti dětí, 
rodičů, prarodičů, přátel a po dobu konání akce 
i krásného počasí oslavili v neděli 20. května 
v sokolovně a na hřišti za ní. Akce se konala 
v rámci kampaně 5 týdnů pro rodinu pod zášti-
tou celorepublikové Sítě pro rodinu. Po uvítání 
na sále vystoupily všechny tři skupiny “našich” 
mažoretek. Poté se na hřišti konaly komento-
vané ukázky vojenských dynamických akcí. 
Následoval volný program. Děti si mohly vyrobit 
motýlky z pedigu a korálků, nechat si namalovat 
obličej postavami svých pohádkových hrdinů, zahrát si ping-pong, stolní fotbal či si zasoutěžit 
v závodě modelů na dálkové ovládání. Pro malé byl připraven dětský koutek. Venku byl veliký 
zájem o ukázku vojenských zbraní a výstroje. Děkujeme všem, kteří se na akci podíleli a také 
všem malým i velkým účastníkům. Za kolektiv Centra Motýlek

Mgr. Pavlína Neudertová
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Cvičení o letních prázdninách
•   Centrum Motýlek zve děti a jejich rodiče na aktivní 

setkání, při kterém si zacvičíme a pohrajeme si
•   Středa 11. 7. 2018 a středa 22. 8. 2018 vždy od 

9:15 hod a od 10:30 hod
•   Vstup 50 Kč za rodinu
•   Informace: Jana Sedláková 728 684 044, 
 seddlakova.jana@seznam.cz

Prázdninové pikniky
•  Dospělí si povykládají, děti si pohrají a společně si 

dáme kávu, ochutnáme dobrotky
•  Úterý 3. a 24. července a 7. srpna 2018  

od 9:30 hod na Pirátském hřišti v Rájci
•  S sebou deku a 25 Kč/osoba
•  Nutno se přihlásit předem: Jana Sedláková  

728 684 044, seddlakova.jana@seznam.cz

Prázdninový výlet do zábavního centra BRuNO family parku
•  Pondělí 27. srpna 2018 v 8:00 hod sraz u sokolovny v Rájci
•  Odjezd 8:15 hod, návrat kolem 15:30 hod
•  Cena: Děti – od 4 let 300,- Kč (doprava, vstupné) – dozor zajištěn, 

děti do 4 let – 200,- Kč, děti do jednoho roku zdarma (bez nároku 
na sedadlo), dospělí 100,- Kč

•  Přihlášky, informace: Jana Sedláková 728 684 044,  
seddlakova.jana@seznam.cz

Mimo uvedenou dobu je služba zajištěna v Brně, Úrazová nemocnice,  
Ponávka 6, tel. 545 538 111. Úrazová nemocnice zajišťuje službu ve všední dny od 
18.00 do 24.00 hodin. O sobotách, nedělích a svátcích od 8.00 hodin do 20.00 hodin.

 
Služba je sloužena od 8.00 do 13.00 hodin 

  1. 7.  MUDr. Paulíčková  Černá Hora, Zdrav. středisko  725 415 615 
  5. 7.  MUDr. Pernicová  Boskovice, Růžové nám. 16  774 177 804 
  6. 7.  MUDr. Pokorná M.  Blansko, Gellhornova 9  516 412 422 
  7. 7.  MDDr. Janáč  Boskovice, Lidická 10  537 021 289 
  8. 7.  MUDr. Roth  Ostrov, Zdrav. středisko  516 444 326 
14. 7.  MUDr. Řehořek  Poliklinika Blansko, Sadová 33  516 488 453 
15. 7.  MUDr. Řehořek (MUDr. Řehořková)  Poliklinika Blansko, Sadová  516 488 453 
21. 7.  MUDr. Staňková V.  Jedovnice, Zdrav. středisko  516 442 726 
22. 7.  MUDr. Sládek  Velké Opatovice, nám. Míru 492  516 477 319 
28. 7.  MUDr. Semrádová  Sloup, Zemspol, 221  516 435 203 
29. 7.  MUDr. Žilka  Benešov, 19  516 467 313

ČERVENEC 2018

ROZPIS LSPP
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Nedělní odpoledne 3. června 2018 přineslo rá-
jeckým dětem dárek v podobě oblíbené pohádky 
Princezna ze mlejna, kterou sehráli členové di-
vadelního kroužku Centra Motýlek v sokolovně.

Přes horké letní počasí přilákalo představe-
ní početný dav diváků od batolat až po prapra-
rodiče, kteří jistě nelitovali, že na chvíli opustili 
svět počítačů, tabletů, ale i běžných denních 
starostí a nechali se vtáhnout do světa pohád-
kového bezčasí.

Vzhledem ke složení členů kroužku mu-
seli mladí režiséři Ondřej Krátký a Kristýna 
Nováková upravit výstupy i postavy – chasní-
ka JINDŘICHA hrála Nikola Fleischlingerová, 
místo mlynáře byla MLYNÁŘKA v podání Anny 
Matouškové, KNÍŽEPÁNA si „střihla“ Petra 
Zahálková. Pohádce to však nijak neublížilo.

Malí herci, vyzbrojení mikroporty, se se 
svými rolemi vyrovnali se ctí. Ústřední dvojice 
na sebe „slyšela“, ELIŠKA (Lucie Honzátková), 
sršela energií, Jindřich šel poctivě za svým 
snem, aby nakonec prohlédl, mlynářka byla 
mateřsky trpělivá, nadutý knížepán zrcadlil 

ODPOLEDNE S DIVADELNÍ POHÁDKOU

FESTIVALOVÝ KONCERT NA ZÁMKU

V pátek 15. června 2018 se ve Slavnostním 
sále Zámku Rájec nad Svitavou v hojném počtu 
sešli příznivci vážné hudby, aby si poslechli první 
z rájeckých koncertů v rámci Mezinárodního hu-
debního festivalu 13 měst Concentus Moraviae. 
Na programu byly kantáty po francouzsku.

Tématem letošního  festivalového ročníku 
je hudba a humor. Posluchači byli proto právem 
plni očekávání, jaká hudební  lahůdka je pro ně 

připravena. A rozhodně nebyli zklamáni, neboť 
se stali účastníky nezapomenutelného zážitku. 
S  novým souborem VIS MUSICA vystoupili 
kontratenor Dominique Visse, výrazná postava 
světové scény staré i současné hudby, přede-
vším barokní opery, a obdivuhodná sopranistka 
Capucine Keller. Ta koncert zahajovala a hned 
od samého začátku strhla svým výkonem publi-
kum. Střídala polohy komické i vážné, do zpěvu, 

pyšnou nadřazenost vyšších vrstev, zamilovaný 
VODNÍK (Jiří Svoboda) v souboji s neposedným 
ČERTEM (Klára Plchová) obhájil své domovské 
právo nejen na rybník, ale i mlynářčiny chutné 
buchty, rozšafná ČARODĚJNICE (Valérie Pro-
kopová) rozhodně nenaháněla dětem strach, 
její přirozenost a bezstarostný chechtot naopak 
vyvolával smích dospělejší části publika.

Děj plynul dle motivů filmové pohádky 
Zdeňka Trošky, ale žádné laciné 
„opičení“ v tom nebylo. A než se 
diváci nadáli, Jindřich a Eliška byli 
svoji. Jak se na správnou pohád-
ku sluší, všechno dobře dopadlo.

Nadšený potlesk a několi-
kaminutová děkovačka svědčily 
o tom, že se rájecké ochotnické 
divadlo nemusí o svou budouc-
nost bát, neboť se právě rodí jeho 
pokračovatelé.

Mgr. Jana Svobodová 
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ale i hereckého projevu vložila celý svůj nezkrot-
ný temperament. Přirozeně navázala těsný kon-
takt s obecenstvem a svým vystoupením zcela 
opanovala prostor mezi diváky a hudebníky. 

A když si posluchači mysleli, že nic zajíma-
vějšího je již nemůže na koncertě potkat, přišel 
na scénu umělecký vedoucí souboru Dominique 
Visse, originální hudebník ve všech stránkách 
svého projevu. Zpěv kontratenora, který je již sám 
o sobě nevídaným zážitkem, byl umocněn ještě 
hereckým projevem umělce, a posluchači se tak 
stali svědky něčeho nevídaného a neslýchaného.

Závěr koncertu pak vyvrcholil společným 
vystoupením obou umělců, v němž naplno roz-
vinuli svůj pěvecký a herecký talent.

Při tomto koncertu se opět potvrdilo rčení, 
že „hudba nezná hranic“. Rozuměli si všichni 
– hudebníci i posluchači, byť byl hudební projev 
ve francouzštině.

Obdivuhodnému výkonu obou sólistů zdatně 
sekundovali členové souboru VIS MUSICA, 

v němž byla zastoupena hra na housle, violonce-
llo, flétnu a cembalo. I tito hudebníci si zasloužili 
ocenění od posluchačů. A o tom, že předvedené 
výkony, zanechaly v obecenstvu nesmazatelný 
dojem, svědčil i závěrečný neutuchající potlesk 
ve stoje. Rájecký zámek tak zažil  standing 
ovation jako na velkých hudebních scénách.

Po tomto nezapomenutelném zážitku se 
posluchači rozcházeli do teplého letního večera 
a v uších jim ještě doznívaly tóny krásné hudby.

I. T.

14. ROČNÍK LITERÁRNÍ SOUTĚŽE „PÍŠI, TEDY JSEM“

V červnovém vydání zpravodaje jsme Vám přinesli reportáž z dalšího ročníku literární soutěže „Píši, 
tedy jsem“, kterou pořádá Město Rájec-Jestřebí ve spolupráci s Gymnáziem Rájec-Jestřebí, o. p. s.

V prázdninových číslech vám uvedeme práce žáků a studentů, kteří se umístili na prvních 
místech. Začneme mladší kategorií, 11 – 15 roků:

Próza
Alena Novotná
Gymnázium Rájec-Jestřebí, o. p. s.

Kytky
Tu cestu už znám líp, než bych si přál. Chodím 
tudy každou sobotu v sedm už po několik let, 

takže znám každý dům i keř, který se podél na-
chází. Dnešek zrovna patří k těm dusným, ospa-
lým večerům na konci srpna, kdy se ve vzduchu 
vznáší prach a cesta je popraskaná a suchá. 
Oříškově hnědé vlasy slepené potem mi pada-
ly do očí, a tak mi připomněly, že bych se měl 
v blízké době opět ostříhat.
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Zastavil jsem se ve chvíli, kdy jsem dorazil 
k poslednímu domu v ulici. Má azurově modrou 
omítku, červenou střechu a obrovskou zahradu 
ohraničenou živým plotem, na které rostou 
květiny všech barev a druhů. Rozhlédl jsem se, 
abych zjistil, jestli někdo nebyl v mé blízkosti, 
a když jsem se ujistil, že mě nikdo nevidí, vydal 
jsem se směrem k tomu domu.

Železná branka bývá většinou otevřená, 
takže se dá skrz ni v pohodě dostat dovnitř. Ale 
i když je zamčená, tak to není žádný problém. 
V určitém bodě je v živém plotě díra, a i když je 
docela malá, můžete se jí protáhnout a dostat 
se na zahradu, aniž by se plot nějak poškodil. 
Dnes byla branka odemčená, a tak jsem ji ote-
vřel a vydal se po štěrkové cestě blíž k domu. 
Kamínky pod mýma nohama křupaly a ptáci, 
kteří v té zahradě hnízdili na stromech, zpívali. 
Celou touhle situací jsem si už prošel tolikrát, 
že se z ní stal zvyk. Musím přiznat, že když 
jsem poprvé prošel brankou, byl jsem opravdu 
vyděšený. Třásl jsem se pouze z představy, že 
mě tu někdo uvidí, a když jsem konečně odešel, 
ještě půl hodiny jsem svůj zážitek rozdejchával. 
Ale teď už se to stalo normální součástí mé 
soboty, takže se na téhle zahradě víceméně 
pohybuji jako na vlastní. 

Těsně před majestátními vchodovými 
dveřmi z tmavého dřeva jsem zahnul doleva, 
a přes perfektně zastřižený smaragdový trávník 
se vydal k altánku porostlému liánami. Tam jsou 
záhony s květinami, a přestože je tam mnoho 
druhů, tak jsem neztrácel čas vybíráním těch 
nejhezčích. Neměl jsem to zapotřebí. Přesně 
jsem totiž věděl, které mám vzít.

Utrhl jsem dvě rudé růže, tři květy borůvko-
vě zbarvené rostliny, jejíž jméno neznám a pár 
kopretin, pak jsem je svázal dohromady trsem 
trávy a vzniklou kytici opatrně stiskl v ruce. 
Několikrát se mi stalo, že tráva, která květiny 
drží u sebe, praskla. Od té doby si dávám velký 
pozor na to, aby se mi nerozpadla v rukou.

S kyticí jsem se rychlým krokem vydal 
přes trávník a štěrkovou cestičku pryč, zpět 
na popraskanou cestu zarostlou suchou trávou 
a pampeliškami. Zavřel jsem za sebou branku 
a chystal se odejít, když se najednou ozvalo 
bouchnutí dveří a křik: „Hej, stůj!“

OHLASY

V tu chvíli mě zachvátila panika. Strnul jsem 
na místě a cítil, jak se mi zvyšuje tep. Většina 
normálních lidí by v tuhle chvíli utekla a nene-
chala se chytit, ale já se z nějakého důvodu 
nedokázal pohnout, jako by mě ten šok úplně 
paralyzoval. Chodím sem pro kytky už několik 
let, ale ještě nikdy mě nechytili. Párkrát jsem nad 
tímto scénářem ze zahrady uvažoval, ale nikdy 
jsem si nedokázal připustit, že je doopravdy 
možné, že se to může stát. „Hej!“ Ozvalo se 
znovu a mně až v tu chvíli došlo, že na mě 
křičí holka.

Přiměl jsem se otočit, jen abych viděl, jak 
právě otevírá branku. Krátké blonďaté vlasy 
jí splývaly kolem kulatého obličeje, na kterém 
byly z dálky vidět výrazně vystouplé lícní kosti. 
Překvapilo mě, že nevypadá naštvaně, jako by 
každý člověk vypadal, když nachytá někoho, kdo 
mu krade kytky, ba právě naopak – usmívala 
se jako měsíček na hnoji. Ráznými kroky došla 
až přímo ke mně. Všiml jsem si, že je o hlavu 
menší než já. Odhadoval jsem jí tak šestnáct let. 
Tvář jí zdobily pihy, a její oči byly temnější než 
kterékoliv hnědé oči, které jsem kdy viděl. „To 
ty nám tu kradeš kytky?“

Cítil jsem, jak rudnu. I když ta holka byla tak 
o dva roky mladší než já, měl jsem z ní určitý 
respekt. I když za to možná i mohla provinilost, 
kvůli těm květům. Jak na mě vůbec přišli? Vždy 
jsem si dával dobrý pozor, abych za sebou zaví-
ral branku, nepoškodil plot, nebral příliš mnoho 
kvítek, a byl nenápadný. Dokonce jsem občas 
zahlazoval i stopy, které jsem ve štěrku našlapal. 
Kde jsem udělal chybu?

Protože jsem se stále nedokázal přimět 
ke slovu, tak jen natáhnu ruku s kyticí směrem 
k ní, čekaje, až si ji vezme a začne dělat scénu, 
kvůli kradeným kytkám. Ale ona se jen zasmála, 
což mě znervóznilo ještě víc. „Ne ty kytky si už 
nech,“ zavrtěla hlavou, očividně pobavená celou 
tou situací. Já svěsil ruku zpět podél těla, nechá-
paje nic, co se dělo. „Zaveď mě k tý holce, pro 
kterou je máš,“ pobídla mě po chvíli rozpačitého 
ticha. V tu chvíli mé srdce vynechalo dva údery. 

„Ale,“ vydal jsem ze sebe přiškrceným hlase, 
v krku se mi tvořil knedlík o velikosti kamene. 
Vlastně jsem ani úplně nevěděl, co říct. Pravda 
totiž nepřipadala v úvahu. Mohl jsem jí říct, že 
nemůžu, ale věřila by mi vůbec? Věřila by zloději?
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Poezie
Anna Vágnerová
ZŠ a MŠ Rájec-Jestřebí

Něha
Jsi něha, kterou věčně hledám,
jsi láska, kterou pořád nemám.
Jsi dotyk, co mé kůži schází, 
jsi štěstí, co mě doprovází.

Krejčí
Jestli žádný krejčí líp než ty nešije,
ušij mi košilku z bělounké lilie.
Ušiju, ušiju
a k ní sukni ještě, 
když napředeš nitě z májového deště. 

Park a noc
Park a noc
a měsíční třpyt,
nad ztemnělými topoly, 
štíhlými až moc 
a čnějícími v údolí,
kam nepronikne luny svit.
Park a noc
a tvé tváře třpyt,
jsi štíhlý jak ty topoly,
už si mě do náruče chyť.
Prastará vrba sehnutá
chrání vodní hladinu, 
tichá je, ani nedutá, 
čeří ji jen listy leknínu. 

Kominík
Kominíku, kominíku,
černé tváře máš.
Pověz mi ty, kominíku,
kdy se usmíváš?
V sobotu, v sobotu, 
když nemám robotu. 

Láska
Když potkáš opravdovou lásku,
poznáš to na duši.
Ty sám snad ucítíš,
jak ti srdce zabuší.
Zabuší ti uvnitř těla,
pak se celé rozechvěje,
ten, co se na tebe dívá,
ten se krásně rozesměje.
Láska je jak růže,
rozkvete a voní, 
nebudeš ji zalévat, 
záhy přijdeš o ni.
Láska je jak víno. 
Červená a sladká.
Připomíná loďku, 
je dvoumístná a vratká. 

„Žádný ale,“ přerušila mě, „navíc, jsou to 
pořád moje kytky. Zasloužím si přece vědět, pro 
koho jsou, ne?“ Založila si ruce na prsou a se 
zdviženou bradou se na mě vítězně podívala, 
a mně v tu chvíli bylo jasné, že moc nemám 
na výběr. Technicky vzato jsou to teď moje 
kytky. Ukradl jsem si je. Ale to jsem jí samozřej-
mě neřekl, protože jsem měl v hlavě obrovský 
zmatek a nedokázal jsem ani normálně smýšlet, 
natož mluvit. 

A stále netuším proč, nebo jak mě to napad-
lo, ale beze slova jsem se tam vydal. Protože má 
chorá hlava očividně nevymyslela lepší nápad 
než ji poslechnout. Protože jsem blbec. A ona 
se jako pes samozřejmě vydala za mnou. Chvíli 
jsem přemýšlel, že ji svalím na zem a uteču, 

jak nejrychleji to půjde. Ale ve chvíli, kdy začala 
mluvit o škole, na kterou chodí, a já si uvědomil, 
že na tu školu chodím taky, uvědomil jsem si, 
že by mi to moc nepomohlo. Stejně by mě dříve 
nebo později našla. 

Už jdeme patnáct minut a ona celou dobu 
kecá naprosto o všem, co jí napadne. Skáče 
od tématu k tématu, zatímco já přemýšlím, jestli 
ona je ten důvod, proč se říká, že holky jsou 
ukecanější než kluci. Sem tam krátce odpovím 
nebo přikývnu, ale jinak je to převážně ona, kdo 
mluví. Zdá se, že jí přes všechny ty kecy stále 
nedošlo, že nejdeme do sousedního města 
zkratkou přes les. 

Jak jí jen mám říct, že jdeme na hřbitov a ty 
kytky jsou pro mou mrtvou sestru?
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VODÁCI NA MORAVICI

Další akcí vodáckého oddílu byl sjezd řeky 
Moravice. Moravice je pravý přítok řeky 
Opavy, která se dále vlévá do řeky Odry.

V neděli 27. května jsme se sešli 
u loděnice a autobusem jsme se vydali 
na Severní Moravu. Naší cílovou stanicí 
byla vesnice Zálužné.

Tuto akci jsme mohli uskutečnit díky 
vypouštění přehrady Kružberk, která je asi 
5 km vzdálená od místa našeho vyplutí. 
Po chvíli příprav, převlékání a nafukování 
člunů, jsme se mohli odrazit od břehu 
a pustit se do projížďky. A stálo to za to. 
Příroda kolem břehů řeky Moravice je 
krásná. A co více, všude je čisto. Nenašel 
by se zde papír, plasty a nic podobného. 
Po asi čtyřhodinové plavbě s menšími 
přestávkami jsme se ocitli v cílové stanici 
Žimrovice. Odtud je už nedaleko do města 
Hradec nad Moravicí, kde si můžeme pro-
hlédnout „Bílý zámek“, který byl postupně 
zpřístupňován po dlouhodobé rekonstrukci 
v roce 1994. Je zde také „Červený zámek“ 
(novogotické hospodářské budovy), kte-
rý je dnes využitý jako hotel, restaurace 
a koncertní sál.

Cyklisté se mohou projet po pěkné 
cyklostezce do střediska Slezska – Opavy.

Vrátili jsme se ve večerních hodinách 
spokojeni, mírně unaveni, ale načerpáni 
krásnými zážitky. M. M.
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POČÁTKY RODU SALM-REIFFERSCHEIDTŮ

Rod Salmů patří k nejstarobylejším šlechtickým 
rodům na Moravě, byť se nejedná o starou, 
historickou domácí šlechtu. Kořeny rodu sahají 
hluboko do středověku a jsou značně spletité, 
což je ještě navíc komplikováno skutečností, 
že nejvýznamnější linie tohoto rodu usazená 
na našem území vznikla spojením dvou starých 
šlechtických rodů, takže je zapotřebí sledovat 
starší rodové dějiny vlastně de facto ve třech 
základních liniích, z nichž dvě se týkají samot-
ných Salmů, ta třetí pak rodu Reifferscheidtů, jak 
si záhy podrobněji vysvětlíme. Na území dnešní 
ČR se postupně etablovalo několik rodových 
větví tu blíže, tu vzdáleněji příbuzných. 

V případě Salmů je zapotřebí sledovat dvě 
základní rodové linie – tzv. linii Dolnosalmskou 
a Hornosalmskou, oboje jsou nazvány dle pů-
vodních rodových sídel. Z Hornosalmské linie 
se na území našeho státu nejvýrazněji prosadil 
rod Salm-Neuburgů vymřelý po meči r. 1784, 
po přeslici r. 1840, a jen velmi málo a okra-
jově rod Salm-Salm. Salm-Neuburgové přišli 

na Moravu v 2. pol. 16. stol. a postupně vlastnili 
několik moravských panství (mj. Tovačov, Kra-
lice na Hané, Velké Opatovice, Jevíčko, aj.), 
ale též panství v Čechách (zejména Svojanov) 
a ve Slezsku (Štáblovice). Naopak jen velice 
krátce se českými dějinami mihli Salm-Salmo-
vé, kteří v l. 1940 –1945 vlastnili jako dědicové 
Dalbergů panství Dačice, velkostatek Malešov 
se statky Roztěž a Suchdol, a velkostatek Bo-
rohrádek v Čechách. Z rodové linie Salm-Salm 
si připomeňme knížete Viléma Florentina Salm- připomeňme knížete Viléma Florentina Salm- knížete Viléma Florentina Salm-
-Salma (1745 –1810), v l. 1793 –1810 arcibiskupa 
pražského, velkého milovníka přírody, památek 
a umění, i člověka známého sociálním cítěním. 
Jde zároveň o budovatele Salmovského paláce 
na Hradčanech, o němž se mnozí mylně domní-
vají, že byl palácem patřícím rájecké linii rodu.  

Z Dolnosalmské linie se v Čechách a zejména 
na Moravě prosadila rodová větev Salm-Rei-
fferscheidtů, rozdělená později ještě na další 
linie, z nichž zajisté nejdůležitější je Salm-Rei-
fferscheidt-Raitz, existující dodnes. Ale vraťme 
se nyní na úplné počátky rodů Salmů a Reif-
ferscheidtů:

Historie hrabat ze Salmu sahá až do 9. až 
10. stol. k osobě lotrinského falckraběte Wige-
richa (885? –919?), jehož syn Siegfried hrabě 
z Moselgau a Lucemburku (915? –998) bývá 
někdy považován za předka rodu Salmů (ale 
také je zakladatelem pozdějšího panovnického 
rodu Lucemburků). Své jméno získal rod dle 
sídelního hradu Salm (též Dolní Salm, nebo 
Starý Salm), jenž byl vybudován v průběhu 
11. století a stal se centrem hrabství Nieder 
Salm v Ardenách na pomezí dnešní Belgie 
a Lucemburska. Hrad se nacházel nad stejno-
jmenným městečkem ve vzdálenosti cca 65 km 
od Lüttichu. Současný název městečka je ov-
šem pozměněn na Vielsalm, hrad je zachován 
jen jako zřícenina. Jako první se dle hradu Salm 
psal Giselbert (1007? –1059), vnuk Siegfriedův, 
vystupující od r. 1036 jako hrabě ze Salmu. Je-
ho syn Heřman I. ze Salmu (1035? –1088) bývá 
někdy považován za faktického zakladatele 
rodu Salmů. Pronikl až do soudobé vrcholové 
politiky a r. 1081 v období tzv. bojů o investituru 
biskupů byl saskou a švábskou šlechtou zvolen 

Siegfried hrabě z Moselgau a Lucemburku  
(915? –998) – prapředek rodu Salmů 
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německým králem, a to jako vzdorokrál proti 
Jindřichovi IV. Sálskému (1050 –1106, vládl 
1056 –1106). I přes podporu papeže se ale 
nedokázal výrazněji prosadit, stal se loutkou 
v rukou šlechty a po bitvě u Pleichfeldu 11. 8. 
1086 – přestože pro Heřmanovu stranu byla 
vítězná – se stáhl do ústraní na své statky. 

Heřmanův vnuk Jindřich I.  ze Salmu 
(1110? –1163) koupil statky v oblasti Vogéz 
v Alsasku-Lotrinsku (pomezí východní Francie 
a západního Německa), kde založil Hrabství 
hornosalmské a stal se tak zakladatelem Hor-
nosalmské linie rodu. Hornosalmské hrabství 
posléze zdědil jeho syn Jindřich II. ze Salmu 
(1155? –1244). Na počátku 13. stol. zde byl 
vybudován hrad Horní Salm. Z této linie později 
vzešly (mj.) zmiňované větve Salm-Neuburg 
a Salm-Salm.

Historické statky v Ardenách v podobě hrab-
ství Nieder Salm zdědila Jindřichova dcera 
Alžběta (1135? –1200?), provdaná za hraběte 
Bedřicha II. z Viandenu (1130? –1187) zpříz-
něného s panovnickým rodem Kapetovců. 
Na hrabství Nieder Salm pak nadále sídlila 
rodová větev Salm-Viandenů až do vymření r. 
1416. Tento moment je velmi důležitý, neboť 
právě zde se posléze začaly psát dějiny rodu 
Salm-Reifferscheidtů.

Páni z Reifferscheidtu získali rodové jméno dle 
hradu Reifferscheidt ležícího cca 60 km od Cách, 
poblíž obce Hellenthal v Severním Porýní-Vest-
fálsku, zmiňovaného poprvé r. 1106, kdy byl 
jeho vlastníkem hrabě Walram III. z Limburgu 
(1085? –1139). Samotní páni z Reifferscheidtu 
jsou poprvé písemně doloženi až r. 1195, kdy se 
objevují  bratři Gerard (1135? –1198?) a Philipp 
(1145? –1202), přičemž po rozdělení majetku se 
prvý začal psát jako Gerard z Reifferscheidtu, 
druhý jako Philipp I. z Wildenbergu. Oba bratři 
byli vnuky Walrama III., v historických pramenech 
ale panují určité nejasnosti.

Gerardovi potomci získali v Porýní prostřed-
nictvím sňatků další državy – mj. r. 1226 panství 
Bedbur (cca 38 km jižně od Düsseldorfu) a r. 
1394 panství Dyck (cca 22 km jihozápadně 
od Düsseldorfu), dle nichž se později psaly 
samostatné rodové větve. 

Ke spřáteleným rodům patřili též Salm-Vian-
denové, přičemž přátelství brzy přešlo v pří-

buzenství, a to na sklonku 13. století, kdy se 
Jan III. z Reifferscheidtu (1263 –1317) oženil 
s Richardou ze Salm-Viandenu (1270 –1324), 
což pánům z Reifferscheidtu později zajistilo 
dědictví r. 1416 vymřelých Salm-Viandenů.

Z potomků Jana III. a Richardy byl nejvýznam-
nějším Jan IV. z Reifferscheidtu (1300? –1367), 
jenž působil ve službách kolínských kurfiřtů 
a arcibiskupů a vykonával úřad nejvyššího 
maršálka vévodství vestfálského. Zasáhl 
i do českých dějin, a to r. 1346, kdy podpořil 
volbu Karla IV. (1316 –1378, vládl 1346 –1378) 
římskoněmeckým králem. 

Když r. 1416 Jindřichem VII. ze Salmu 
(1356? –1416) vymřela dolnosalmská větev 
rodu, stal se podle Jindřichova ustanovení dě-Jindřichova ustanovení dě-
dicem veškerých držav Jan V. z Reifferscheidtu 
(†1418), pravnuk Jana III. z Reifferscheidtu 
a Richardy ze Salm-Viandenu. Syn Jindřicha 
VII. ze Salmu – rovněž Jindřich – zahynul r. 1408 
v bitevní vřavě, dcera Maria zemřela bezdětná 
také dříve, než otec (r. 1415), tudíž Jindřich 
VII. ze Salmu všechny své potomky přečkal. 
Při rozvažování o dalším osudu rodového 
majetku se přiklonil k Janovi V. z Reifferschei- k Janovi V. z Reifferschei-
dtu, jejž ustanovil za jediného dědice. Své 
nároky však také vznesl ovdovělý manžel dcery 
Marie, Jindřichův zeť Otto von Altenbaumberg 
(1375? –1464), jenž toto rozhodnutí neuznal. 
Dědický spor se táhl skoro 40 let a ke spojení 
rodových držav a definitivnímu naplnění Jindři-
chovy poslední vůle došlo až na základě judikátu 
z 6. 2. 1455, dle nějž hrabství dolnosalmské 
přešlo definitivně do vlastnictví Jana VI. z Reif-Reif-
ferscheidtu (†1475), který se záhy začal titulovat 
nově i jako „hrabě ze Salmu“. Titul říšského 
hraběte spojený s dolnosalmským hrabstvím 
mu byl přiznán r. 1460. Spojením rodu pánů 
z Reifferscheidtu s dědictvím Salm-Viandenů 
vznikl rod Salm-Reifferscheidtů. 

K prapůvodu obou rodů se váží i různé rodové 
legendy, dle nichž samozřejmě nejstarší dějiny 
rodů vyhlíží mnohem romantičtěji, než jak to 
dokládají (někdy torzovitě) dochované písemné 
prameny. Jedna z legend odvozuje původ celého 
rodu hrabat ze Salmu od osobnosti samotného cí-Salmu od osobnosti samotného cí-
saře Karla I. Velikého (742 –814, vládl 768 –814), 
tudíž od slavných franských králů a císařů z dy-
nastie Karlovců. Na tuto osobnost dle jednoho 
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z tradičních výkladů odkazuje i rodokmen v zá-
mecké knihovně v Rájci, v jehož dolní části, 
u kořenů rodového stromu, má být Karel I. Veliký 
vypodobněn. Různých thesí o prapůvodu rodu 
nicméně existuje vícero a některé doslova bájné 
kladou jeho počátky až kamsi do antických časů, 
kam ale souvislá paměť dochovaných pramenů 
zdaleka nesahá. Je však dle novějších poznat-
ků zřejmé, že rodová tradice mluvící o původu 
vážícím se k císaři Karlu I. Velikému není zcela 
smyšlená a zčásti reflektuje skutečnost – jedním 
z nejstarších známých prapředků rodu Salmů, 
označovaným zvláště ve starší literatuře přímo 
za zakladatele salmovského rodu, byl už zmíněný 
Siegfried hrabě z Moselgau a Lucemburku, jenž 
byl synem lotrinského falckraběte Wigericha 
hraběte z Bidgau, již také zmíněného. Jeho man-
želkou byla Kunigunda (890? –923?), pocházející 
po matce Ermentrudě Franské (875? –914) sku-
tečně z rodu Karlovců – Kunigundiným dědečkem 
byl západofranský král Karel II. zvaný Koktavý 
(846 –879, vládl 877 –879), jenž byl pravnukem 
císaře Karla I. Velikého. 

Páni z Reifferscheidtu odvozují svůj původ 
od hrabat z Limburku a Arlonu, kdy dříve zmíně-
ní bratři Gerard a Philipp měli mít otce Gerarda 
z Reifferscheidtu. Ten údajně byl druhorozeným 

synem Walrama III. z Limburku, zv. Pohan 
(Walram III. Paganus), účastníkem druhé kří-
žové výpravy r. 1147 a zemřel snad r. 1194. Dle 
legendy pak prapředkem hrabat z Limburku byl 
král Colong, vládce germánského kmene Tun-
gerů v 1. stol. n. l., o němž se v oblasti dnešního 
Vlámska zmiňuje velký římský dějepisec Publius 
Cornelius Tacitus (55 –120 n. l.) ve svém díle 
O původu, poloze, mravech a národech Germá-
nů (De origine, situ, moribus ac populis Germa-
norum). Legend o původu hrabat z Limburku ale 
existuje více a spojitost s germánským vladařem 
je zcela nedoložitelná. S určitou pravděpodob-
ností reálný je však původ pánů z Reifferschei-
dtu z rodu hrabat z Limburku, byť kolem osoby 
Gerarda z Reifferscheidtu zemřelého r. 1194 
existuje řada nejasností.

Tímto malým exkurzem do rodových legend 
dnešní „výpravu“ proti proudu času uzavřeme. 
Nepohybovali jsme se sice přímo v našem 
městě a okolí, ba dokonce jsme zabrousili da-
leko za státní hranice, ale přesto jsme  nepřímo 
v našem regionu setrvali přiblíživše si – byť s po-
někud telegrafickou stručností – nejstarší historii 
šlechtického rodu, bez nějž by dřívější i dnešní 
Blanensko nebylo tím, čím bývalo a čím je...

Petr Sychra

Hrad Reifferscheidt na kresbě z r. 1853
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CERTIFIKÁT ENVIRONMENTÁLNÍHO VYÚČTOVÁNÍ

Rájec-Jestřebí

ZA ROK 2017 JSTE ZAJISTILI SBĚR 9 837,50 KG ELEKTROZAŘÍZENÍ A TÍM DOSÁHLI: 

Úspory elektrické
energie
119,62 MWh

Úspory vody *
553,37 m3

Úspory ropy **
6 019,04 l

Snížení produkce
nebezpečného odpadu
o 114,68 t

Úsporu primárních
surovin
5,20 t

Snížení produkce
skleníkových plynů
o 25,97 t CO2 ekv

* ÚSPORA TAKOVÉHO
MNOŽSTVÍ VODY
SE ROVNÁ STEJNÉMU 
MNOŽSTVÍ, KTERÉ JE 
SPOTŘEBOVÁNO PŘI
7 427 SPRCHOVÁNÍCH.

** ÚSPORA TAKOVÉHO
MNOŽSTVÍ ROPY
SE ROVNÁ SPOTŘEBĚ 
STEJNÉHO MNOŽSTVÍ 
POTŘEBNÉHO K UJETÍ
88 515 KM V BĚŽNÉM 
OSOBNÍM AUTOMOBILU.
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Naše město recyklací elektrospotřebičů výrazně ulevilo  
životnímu prostředí

Loni občané odevzdali k recyklaci 9 837,50 kilogramů starých spotřebičů
Snaha obyvatel města recyklovat staré a nepoužívané elektrospotřebiče se již několik let vyplácí. 
Naše město obdrželo certifikát vypovídající o přínosech třídění a recyklace elektrozařízení. Díky 
environmentálnímu vyúčtování společnosti ASEKOL můžeme nyní přesně vyčíslit, o kolik elek-
trické energie, ropy, uhlí, primárních surovin či vody jsme díky recyklaci vysloužilého elektra 
ušetřili ekosystém Země. Víme také, o jaké množství jsme snížili produkci skleníkových plynů 
CO2 nebo nebezpečného odpadu. Informace vycházejí ze studií neziskové společnosti ASEKOL, 
která s obcí dlouhodobě spolupracuje na recyklaci vytříděných elektrozařízení.

Z Certifikátu Environmentálního vyúčtování společnosti ASEKOL vyplývá, že občané našeho města 
v loňském roce vyřadili 9 837,50 kilogramů elektra. Tím, že jsme ho následně předali k recyklaci, jsme 
uspořili 119,62 MWh elektřiny, 6 019,04 litrů ropy, 553,37 m3 vody a 5,20 tun primárních surovin. 
Navíc jsme snížili emise skleníkových plynů o 25,97 tun CO2 ekv., a produkci nebezpečných odpadů 
o 114,68 tun.
Výsledek studie jednoznačně prokázal, že zpětný odběr elektrozařízení, i těch nejmenších, má nezane-
dbatelný pozitivní dopad na životní prostředí. Když si uvědomíme, že recyklace běžných 100 televizorů 
uspoří spotřebu elektrické energie pro domácnost až na 4 roky, nebo ušetří přibližně 400 litrů ropy 
potřebných až k sedmi cestám do Chorvatska, jsou to impozantní čísla. Pozitivní zprávou pro uživa-
tele počítačů také je, že odevzdání 10 vysloužilých monitorů ušetří spotřebu energie potřebnou pro 
chod notebooku po dobu necelých 5 let. Všichni ti, kteří tříděním takto zásadně přispívají k ochraně 
životního prostředí, si zaslouží obrovský dík. 
V současné chvíli mají Češi prostřednictvím sběrné sítě společnosti ASEKOL k dispozici více než 
16 000 sběrných míst. To je pětkrát více než například v ekologicky vyspělém Rakousku. Sběrný dvůr 
je již v každé středně velké obci. Zároveň ulice a separační stání jsou doplněny o červené kontejnery 
na drobné elektro. Každý kdo má zájem třídit vysloužilé elektro si může najít nejbližší sběrné místo 
na www.sberne-dvory.cz nebo na www.cervenekontejnery.cz.

Studie LCA posuzuje systém zpětného odběru vysloužilého elektrozařízení. Hodnotí jejich sběr, dopravu 
a zpracování až do okamžiku finální recyklace jednotlivých frakcí vyřazených spotřebičů do nového 
produktu. Pro každou frakci byly vyčísleny dopady na životní prostředí. Výsledky studie jsou prezen-
továny jako spotřeba energie, surovin, emise do ovzduší, vody a produkce odpadu. Konečná bilance 
vyzněla pro zpětný odběr elektrozařízení jednoznačně pozitivně, a to ve všech aspektech. 

Odpad Přibližná doba rozkladu
ohryzek jablka, hruška 16 dní
papír 4 měsíce
šlupka od banánu 5 měsíců
šlupka od pomeranče 1 rok
vlněná ponožka 1,5 roku
krabice od nápoje bez 
hliníkové fólie  
(kefír, čerstvé mléko)

7 let

nedopalek cigarety  
s filtrem

15 let

plechovka 15 let
igelitový sáček, taška 25 let 

nové ekologické tašky 1 rok (se samorozkládacím 
degradabilním plastem)

žvýkačka 50 let
plastový kelímek 70 let
PET láhev, plast. láhev 100 let
alobal nebo tetra-pak 
s hliníkovou fólií

100 let

jednorázová plena 250 let
sklo tisíce let  

(ale možná nikdy)
polystyren desetitisíce let  

(ale možná nikdy)
struny do sekačky pravděpodobně nikdy 

(nové bio struny 10 let)

V následující tabulce pro příklad uvádíme průměrnou dobu rozkladu odpadu ve volné přírodě.
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U S N E S E N Í

ze schůze Rady města Rájec-Jestřebí konané dne 04.06.2018

USNESENÍ č. 1
Rada města schvaluje navržený program jed-
nání.

USNESENÍ č. 2
Rada města bere na vědomí kontrolu plnění 
úkolů uložených radou města v roce 2018 (pří-
loha č.  1).

USNESENÍ č. 3
Rada města ukládá tajemnici zabezpečit plnění 
úkolů vyplývajících ze zápisu ze zasedání Zastu-
pitelstva města Rájec-Jestřebí dne 23.05.2018 
dle rozpisu v příloze č. 2.

USNESENÍ č. 4
Rada města schvaluje Smlouvu o poskytnu-
tí dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje 
č.  052470/18/OKH s Jihomoravským krajem, 
Brno na „Dovybavení JSDH Holešín“ ve výši 
91.000 Kč (příloha č. 3).

USNESENÍ č. 5
Rada města schvaluje Rozpočtové opatření 
č. 3/2018 (příloha č. 4).

USNESENÍ č. 6
Rada města bere na vědomí Inventarizační 
zprávu o průběhu a výsledku inventarizace 

k 31.12.2017 a její přílohy. Inventarizační zpráva 
bude předložena zastupitelstvu města.

USNESENÍ č. 7
Rada města projednala Účetní závěrku města 
Rájec-Jestřebí k 31.12.2017 a doporučuje ji 
zastupitelstvu města ke schválení.

USNESENÍ č. 8
Rada města projednala návrh závěrečného 
účtu města Rájec-Jestřebí za rok 2017 (příloha 
č. 5) a doporučuje ho zastupitelstvu města 
ke schválení a vyslovení souhlasu s celoročním 
hospodařením, a to bez výhrad.

USNESENÍ č. 9
Rada města projednala návrh Smlouvy o pří-
spěvku na spolufinancování sítě sociálních 
služeb mezi městem Rájec-Jestřebí a městem 
Blansko na rok 2018 (příloha č. 6). Rada měs-
ta doporučuje zastupitelstvu města souhlasit 
s uzavřením Smlouvy o příspěvku na spolu-
financování sítě sociálních služeb s městem 
Blansko pro rok 2018 s celkovou výší pří-
spěvku 200.000 Kč, s rozdělením u služeb 
sociální prevence a sociálního poradenství 
ve správním obvodu ORP Blansko pro rok 
2018 ve výši 60.000 Kč a u služeb sociální 
péče ve správním obvodu ORP Blansko pro 
rok 2018 ve výši 140.000 Kč.

USNESENÍ č. 1
Rada města schvaluje navržený program jed-
nání.

USNESENÍ č. 2
Rada města projednala návrh Dodatku č. 1 
ke Smlouvě o dílo na architektonickou studii 
na akci „Letní kino Rájec-Jestřebí – přírodní kul-
turní amfiteátr – revitalizace“ ze dne 12.04.2018 
uzavřené s Ing. Alenou Vránovou, Koryčany, 

U S N E S E N Í

ze schůze Rady města Rájec-Jestřebí konané dne 24.05.2018

předmětem dodatku je změna termínu předá-
ní díla. Rada města rozhodla Dodatek č. 1 
ke Smlouvě o dílo na architektonickou studii 
na akci „Letní kino Rájec-Jestřebí – přírodní kul-
turní amfiteátr – revitalizace“ ze dne 12.04.2018 
s Ing. Alenou Vránovou, Koryčany uzavřít (pří-
loha č. 1).

Mgr. Romana Synakieviczová v. r.  Zdeněk Vašíček v. r.
 starostka  místostarosta
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USNESENÍ č. 10
Rada města projednala smlouvu o provedení 
exekuce a určení zálohy na náklady exekuč-
ního řízení ve věci exekučního řízení Sp. zn. 
210 EX 64/17 s Mgr. Marií Mynaříkovou, soud-
ním exekutorem Exekutorského úřadu Blan-
sko (příloha č. 7). Rada města s uzavřením 
smlouvy o provedení exekuce a určení zálohy 
na náklady exekučního řízení ve věci exekuč-
ního řízení Sp. zn. 210 EX 64/17 s Mgr. Marií 
Mynaříkovou, soudním exekutorem Exeku-
torského úřadu Blansko souhlasí a pověřuje 
Mgr. Romanu Synakieviczovou, starostku 
města podpisem.

USNESENÍ č. 11
Rada města projednala žádost pana Ing. J. Š. 
a rozhodla snížit úhradu za umístění reklamních 
zařízení pro rok 2018 dle přílohy č. 8.

USNESENÍ č. 12
Rada města projednala zveřejněný záměr a žá-
dost pana J. M. o odprodej části pozemku parc.  
č. 18/1 ostatní plocha o výměře cca 3 m² (přesná 
výměra po vyhotovení geometrického plánu) 
z celkové výměry 14.425 m² v k. ú. Jestřebí 
a doporučuje zastupitelstvu města předmětný 
odprodej schválit.

USNESENÍ č. 13
Rada města projednala žádost p. L. o výkup 
pozemku parc. č. 499/2 ostatní plocha o výměře 
3 m² v k. ú. Rájec nad Svitavou zastavěného 
opěrnou zdí a doporučuje zastupitelstvu města 
vykoupit pozemek parc. č. 499/2 ostatní plo-
cha o výměře 3 m2 v k. ú. Rájec nad Svitavou 
za cenu 200 Kč/m². Náklady spojené s převo-
dem nemovité věci uhradí kupující.

USNESENÍ č. 14
Rada města rozhodla zveřejnit záměr výpůjčky 
části obecního pozemku parc. č. 18/1 ostatní 
plocha o výměře cca 9 m² z celkové výměry 
14.425 m² v k. ú. Jestřebí pro parkování os. 
automobilu.

USNESENÍ č. 15
Rada města rozhodla zveřejnit záměr výpůjčky 
části pozemku parc. č. 213/12 ostatní plocha 

o výměře cca 113 m2 z celkové výměry 3.425 m² 
v k. ú. Karolín pro parkování aut.

USNESENÍ č. 16
Rada města projednala záměr propachtovat 
část pozemku parc. č. 1931 orná půda o výměře 
cca 829 m² z celkové výměry 1.595 m² v k. ú. 
Rájec nad Svitavou a rozhodla propachtovat 
část pozemku parc. č. 1931 orná půda o výměře 
cca 829 m² z celkové výměry 1.595 m² v k. ú. 
Rájec nad Svitavou paní E. O. pro pěstování plo-
din. Pachtovní smlouva bude uzavřena na dobu 
neurčitou s dvanáctiměsíční výpovědní dobou 
za pachtovné 1 Kč/m²/rok.

USNESENÍ č. 17
Rada města projednala návrh dodatku č. 1 
ke smlouvě o dílo k akci „Městský úřad Rá-
jec-Jestřebí, obřadní síň“ ze dne 07.05.2018 
uzavřené se zhotovitelem JEZAT, s. r. o., Rá-
jec-Jestřebí, jehož předmětem jsou vícepráce. 
Rada města rozhodla dodatek č. 1 ke smlou-
vě o dílo k akci „Městský úřad Rájec-Jestřebí, 
obřadní síň“ ze dne 07.05.2018 se zhotovi-
telem JEZAT, s. r. o., Rájec-Jestřebí uzavřít 
(příloha č. 9).

USNESENÍ č. 18
Rada města projednala návrh smlouvy o dílo 
s firmou BESTA-ING. BRÁZDA s. r. o., Smeta-
nova 299/4, Blansko na zpracování projektové 
dokumentace k akci „Parkoviště a chodníky 
na ul. Sportovní, Rájec“ a k akci „ Komunikace 
a chodník „Ke škole“, Rájec“. Rada města roz-
hodla uzavřít smlouvu o dílo s firmou BESTA 
– ING. BRÁZDA s. r. o., Smetanova 299/4, 
Blansko na zpracování projektové dokumentace 
k akci „Parkoviště a chodníky na ul. Sportovní, 
Rájec“ a „ Komunikace a chodník „Ke škole“, 
Rájec“ (příloha č. 10).

USNESENÍ č. 19
Rada města schvaluje specifikaci objednáva-
ných služeb SUEZ Využití zdrojů a. s., Divize 
Jihovýchod, Brno pro sběr, svoz a odstraňování 
komunálního odpadu v roce 2018 (příloha č. 11).

USNESENÍ č. 20
Rada města projednala žádost spolku Linka 
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U S N E S E N Í

ze schůze Rady města Rájec-Jestřebí konané dne 11.06.2018

USNESENÍ č. 1
Rada města schvaluje navržený program jed-
nání.

USNESENÍ č. 2
Rada města rozhodla prodloužit nájemní smlou-
vy k bytům v majetku města Rájec-Jestřebí 
u níže uvedených nájemců:

Manželé A. a L. Š. – do 30.9.2018,
N. S. – do 31.12.2018,
Z. P. – do 31.12.2018,
Z. V. – do 30.6.2019,
M. S. – do 30.9.2018,
H. P. – do 31.12.2018,
D. F. – do 30.6.2020,
M. M. – do 31.12.2018 a
F. V. – do 30.6.2020.

USNESENÍ č. 3
Rada města projednala žádost manželů L. 
o zpřístupnění střechy a užití jako terasy k bytu 
č. 2 a rozhodla žádosti nevyhovět.

USNESENÍ č. 4
Rada města doporučuje zastupitelstvu města 
schválit Střednědobý výhled rozpočtu na roky 
2019-2027 (příloha č. 1).

USNESENÍ č. 5
Rada města projednala předložené nabídky 
na čerpání úvěru na realizaci projektu „Moder-

nizace a intenzifikace ČOV Rájec-Jestřebí“. 
Nabídky budou předloženy zastupitelstvu města 
na nejbližším zasedání. Rada města doporučuje 
zastupitelstvu města vybrat nabídku Komerční 
banky, která je ekonomicky nejvýhodnější.

USNESENÍ č. 6
Rada města projednala Protokol o otevírání 
obálek, Písemnou zprávu o hodnocení na-
bídek, Protokol o jednání komise, Protokol 
o druhém jednání komise na veřejnou zakázku 
„MODERNIZACE A INTENZIFIKACE ČOV 
RÁJEC-JESTŘEBÍ“ (příloha č. 2 – 5). Rada 
města v souladu s doporučením hodnotící 
komise vybrala a rozhodla uzavřít smlouvu 
se Společností Rájec: SYNER VHS + VHZ – 
DIS + AQUACONSTRUCT, VHS stavby a. s., 
Na Hranici 14, 586 01 Jihlava, IČ: 25183052, 
VHZ – DIS, spol. s r. o., Mírová 25, 618 00 
Brno, IČ: 46961445, AQUACONSTRUCT 
s. r. o., Bubeníčkova 112/44, 615 00 Brno, IČ: 
03342328. Rada města pověřuje starostku 
města Mgr. Romanu Synakieviczovou podpi-
sem smlouvy se Společností Rájec: SYNER 
VHS + VHZ – DIS + AQUACONSTRUCT, VHS 
stavby a. s., Na Hranici 14, 586 01 Jihlava, 
IČ: 25183052, VHZ – DIS, spol. s r. o., Mírová 
25, 618 00 Brno, IČ: 46961445, AQUACON-
STRUCT s. r. o., Bubeníčkova 112/44, 615 00 
Brno, IČ: 03342328.

bezpečí, z. s. na podporu své činnosti. Rada 
města rozhodla neposkytnout finanční podporu 
spolku, neboť město Rájec-Jestřebí veřejné 
prostředky poskytuje přednostně na podporu 
místních aktivit.

USNESENÍ č. 21
Rada města projednala žádost Městské správy 
sociálních služeb Boskovice, p. o. o finanční 
podporu. Rada města rozhodla poskytnout 
žadateli, v jehož péči jsou i občané města Rájec-
-Jestřebí, finanční dar ve výši 15.000 Kč.

USNESENÍ č. 22
Rada města projednala žádost paní S. Z. o pod-
poru její dcery při účasti na závodech a soustře-
dění ve sportu Agility.
Rada města rozhodla poskytnout finanční dar 
paní S. Z. na podporu její dcery V. na pokrytí 
nákladů nutných k účasti na závodech juniorů 
European Open Junior 2018 v Agility ve výši dle 
přílohy č. 12.

Mgr. Romana Synakieviczová v. r.  Zdeněk Vašíček v. r.
 starostka  místostarosta



 28 USNESENÍ  / INZERCE

Plošná inzerce:
 celá strana  960,- Kč 
 ½ strany  480,- Kč
 ¼ strany   300,- Kč

Uzávěrka: vždy do 15. dne v měsíci Distribuce: vždy v prvních dnech měsíce 
Ceny jsou uvedeny bez DPH, k ceně bude připočtena platná sazba DPH.

CENY INZERCE VE ZPRAVODAJI

Řádková inzerce:
 jeden řádek  36,- Kč

• Koupím byt v Rájci, spěchá, nabídněte 
prosím. Tel.: 735 047 955.

• Hledám ke koupi rodinný dům v Rájci, 
Ráječku, Doubravici nebo v okolí  
do max. 20 km. Tel.: 735 091 541.

USNESENÍ č. 7
Rada města projednala žádost společnosti 
BOVINEX, s. r. o., Petrovice 22, Rájec-Jestřebí 
a zveřejněný záměr o odprodej pozemku parc. 
č. 1201 ostatní plocha o výměře 606 m² v k. ú. 
Holešín za cenu 100 Kč/m² + DPH a doporučuje 
zastupitelstvu města předmětný odprodej schvá-
lit. Náklady spojené s prodejem uhradí kupující.

USNESENÍ č. 8
Rada města projednala návrh Smlouvy 
o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene 
pro stavbu „Karolín – úprava DS, Zdrubecká“ 
na pozemcích parc. č. 255/1 ostatní plocha 
a parc. č. 256 orná půda, oba v k. ú. Karolín. 
Rada města souhlasí s uzavřením Smlouvy 
o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene 
pro stavbu „Karolín – úprava DS, Zdrubecká“ 
na pozemcích parc. č. 255/1 ostatní plocha 
a parc. č. 256 orná půda, oba v k. ú. Karolín 
se společností E. ON Distribuce, a. s., České 
Budějovice za jednorázovou náhradu 7.200 Kč 
+ DPH dle podmínek uvedených v příloze č. 6.

USNESENÍ č. 9
Rada města rozhodla zveřejnit záměr pro-
nájmu částí pozemku parc. č. 1934/4 ovocný 
sad o výměře cca 1.270 m² a 600 m² z celkové 
výměry 42.349 m² v k. ú. Rájec nad Svitavou 
pro uskladnění dřeva.

USNESENÍ č. 10
Rada města projednala žádost pana P. M., 
spoluvlastníka pozemku parc. č. 848/40 v k.  ú.  
Jestřebí o možnost poskytnutí zeminy ze skrýv-
ky stavebních pozemků v městské části Jestře-
bí, ul. Jana Stříže, na konečné terénní úpravy 
pozemku parc. č. 848/40 v k. ú. Jestřebí. Rada 

města souhlasí s poskytnutím cca 10 m³ zeminy 
panu P. M. na konečné terénní úpravy pozemku 
parc. č. 848/40 v k. ú. Jestřebí za podmínek 
uvedených v příloze č. 7.

USNESENÍ č. 11
Rada města rozhodla uzavřít Smlouvu o spo-
lupráci s obcí Blatnička jako veřejným zada-
vatelem dle ustanovení § 4 odst. 1 písm. d) 
zákona o zadávání veřejných zakázek týkající se 
zajištění nákupu elektrické energie a zemního 
plynu přes Českomoravskou komoditní burzu 
Kladno (příloha č. 8).

USNESENÍ č. 12
Rada města projednala návrh pedagogického 
sboru ZŠ a MŠ Rájec-Jestřebí, okres Blansko 
na Cenu starosty města Rájec-Jestřebí (příloha 
č. 9). Rada města v souladu s návrhem rozhod-
la udělit tuto cenu žákyni 9. A třídy J. M. a žáku 
9. B třídy J. S. s peněžními dary ve výši 1.000 Kč.

USNESENÍ č. 13
Rada města projednala žádost o poskytnu-
tí dotace z rozpočtu města Rájec-Jestřebí 
podanou Gymnáziem Rájec-Jestřebí, o. p. s. 
a doporučuje zastupitelstvu města neinvestiční 
dotaci ve výši 748.000 Kč poskytnout a schválit 
veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace 
č. 32/2018 (příloha č.  10).

USNESENÍ č. 14
Rada města projednala návrh programu zase-
dání zastupitelstva města, které se bude konat 
dne 27.06.2018.

Mgr. Romana Synakieviczová v. r.  Zdeněk Vašíček v. r.
 starostka  místostarosta



Město Rájec-Jestřebí 
ve spolupráci s uměleckou agenturou GLOBART s. r. o. KRUH 

PŘÁTEL HUDBY 

RÁJEC-JESTŘEBÍ

  KONCERTNÍ

SEZÓNA  2018–2019

Pátek 14. 9. 2018 v 19 h 
Státní zámek Rájec nad Svitavou

Slavnostní zahajovací koncert 
Božská harfa 

Jany Bouškové                  
Členka České filharmonie a výjimečná reprezentantka  

české klasické hudby doma i v zahraničí uspěla jako jediná  
představitelka harfového oboru na nejprestižnějších  

harfových soutěžích v zahraničí a dnes je velmi žádanou  
umělkyní vystupující po celém světě. 

Vstupné jednotlivě: 180/120 Kč (děti, studenti, předprodej)

Pátek 16. 11. 2018 v 19 h
Kulturní centrum – sokolovna

Ďábelský virtuóz 
Ivan Herák & band     

Ivan Herák (housle), Josef Fečo (kytara), 
Marek Boldi (kontrabas)

Ivan Herák patří k nejvyhledávanějším českým cikánským  
houslovým virtuózům. Uslyšíte virtuózní skladby i teskné  

balady pro sólové housle převážně z maďarské,  
rumunské a slovenské romské lidové tvorby s prvky  

klasicko-romantické hudby.
Vstupné jednotlivě: 120/100 Kč (děti, studenti, předprodej)

Středa 12. 12. 2018 v 19 h, kostel Všech svatých
 Adventní koncert 

Hany Bartošové          
Přední česká varhanice, umělecká ředitelka a dramaturgyně  

Brněnského varhanního festivalu, předsedkyně Klubu morav- 
ských skladatelů a aktivní propagátorka české hudby v zahraničí  

představí rozmanitý repertoár od baroka až po současnost. 
Vstupné jednotlivě: 120/100 Kč (děti, studenti, předprodej)

Pátek 4. 1. 2019 v 19 h
Kulturní centrum – sokolovna
Novoroční koncert s přípitkem starostky

Moravské klavírní 
trio a hosté
Jiří Jahoda – housle, Jana Ryšánková  
– klavír, Miroslav Zicha – violoncello,  
operní sólisté v jednání
Renomované klavírní trio se svými pěveckými hosty představí 
tradiční svátečně laděný program zaměřený na slavné árie  
a dueta z oper a operet světového repertoáru. O přestávce  
jsou všichni hosté zváni k tradičnímu novoročnímu přípitku.   
Vstupné jednotlivě: 120/100 Kč (děti studenti předprodej)

Pátek 15. 3. 2019 v 19 h, obřadní síň MÚ

Pódium mladých & 
Aleš Tvrdík a TRIA LIGNA  
Aleš Tvrdík – klarinet, Kateřina Trumpešová 
– hoboj, Adam Pešek – fagot 
Jako každoročně bude jeden koncert Kruhu přátel hudby věnován 
prvotřídním mladým interpretům, kteří na základě mimořádných 
úspěchů dosáhli na stipendium Českého hudebního fondu a uve- 
dení na Listinu nejúspěšnějších mladých umělců v České republice.
Vstupné jednotlivě: 120/100 Kč (děti, studenti, předprodej)

Pátek 26. 4. 2019 v 19 h, obřadní síň MÚ

BAROCK & Barokní  
a rockové hity 
Adam Malík – elektrická kytara  
Pavel Wallinger – housle  
Komorní orchestr Musici Boemi                          
Renomovaný komorní orchestr s kytarovým mágem Adamem 
Malíkem, frontmanem úspěšné AC/DC revival kapely, nabízí spojení
drsného zvuku elektrické kytary a libozvukem smyčců ve slavných 
skladbách barokních mistrů v čele s Antoniem Vivaldim, Johannem 
Sebastianem Bachem a rockových legend, jakými byli QUEEN, 
AC/DC, The Scorpions, Bon Jovi, The Aerosmith či Guns N’ Roses.

Vstupné jednotlivě: 200/150 Kč (děti, studenti, předprodej) 

Cyklus koncertů 
je pořádán pod záštitou starostky  

Mgr. Romany Synakieviczové.

www.hudbarajecjestrebi.cz

Adresy míst konání koncertů:
1) Státní zámek Rájec nad Svitavou, Blanenská 1, Rájec-Jestřebí
2) Obřadní síň MÚ Rájec-Jestřebí, Blanenská 84, Rájec-Jestřebí

3) Kulturní centrum – sokolovna, Fügnerova 281, Rájec-Jestřebí
4) Kostel Všech svatých, Blanenská (naproti MÚ), Rájec-Jestřebí

Změna programu vyhrazena.

Předplatné:
zlevněná přenosná abonentka 
pro 1 osobu 390 Kč(dítě do 15 let, 
student do 26 let)
přenosná abonentka pro 1 osobu 490 Kč
přenosná abonentka pro 2 osoby 790 Kč

Slevy: 
50 % ze vstupného na jednotlivé  
koncerty a ceny abonentky Kruhu přátel 
hudby držitelům průkazu ZTP a ZTP/P  
a jedné doprovodné osobě (abonentka  
je nepřenosná)

Předprodej vstupenek a abonentek: 
Informační centrum Rájec-Jestřebí, 
Komenského 620, Rájec-Jestřebí,  
tel. 516 432 191, 
e-mail: informace@rajecjestrebi.cz, 
www.hudbarajecjestrebi.cz

Dramaturgie a marketing: 
umělecká agentura GLOBART s.r.o., 
MgA. Jiří Jahoda, mobil: 603 840 013, 
e-mail: info@globart.cz, www.globart.cz

Partner: 
Český hudební fond

Nad rámec programu krátce vystoupí před některými 
koncerty talentovaní žáci ZUŠ z Rájce-Jestřebí.  
Těmito produkcemi v souvislosti s koncerty špičkových 
umělců podporujeme unikátní vzdělávací systém  
našeho hudebního školství.

www.hudbarajecjestrebi.cz
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Capucine Keller, Dominique Visse a Vis Musica Foto: Jiří Sláma


